


Poštovani čitatelji,
Naše društvo večeras slavi 81. rođendan, 

svi smo spremili program za ovu večer, da 
se prikažemo u što ljepšem svjetlu i da našoj 
publici, gostima i članovima bude što ugodnije 
večeras. Miroljub večeras ima posebno razloga 
za slavlje. Brojem 80. navršava se 20. godina 
izlaženja našeg lista.

Prisećajući se naših početaka i prvog 
broja kada smo se sakupili i razgovarali o 
pokretanju lista naša hrvatska zajednica bila 
je pomalo uplašena, zbunjena događajima i 
vremenom u kojem smo živjeli. Tražili smo 
izlaz, željeli smo se pokazati da smo ovdje da 
postojimo. Tada nismo imali status manjine, 
država u kojoj smo živjeli nije nas prihvaćala a 
Republika Hrvatska je imala većih briga. Teško 
je biti ničiji, a mi smo bili u tom vakumu.

Danas, poslije dvadeset godina, hrvatska 
zajednica u Vojvodini i Srbiji sasvim drukčije 
izgleda. Imamo status manjine, imamo svoju 
stranku DSHV i Hrvatsko nacionalno vijeće 
koji nas predstavljaju, imamo profesionalne 
Kulturne institucije: Zavod za Kulturu
Vojvođanskih Hrvata i NIU „Hrvatska riječ“ 
te velik broj Hrvatskih udruga koje djeluju 
u Vojvodini i Srbiji. Međusobno se više ili 
manje poznajemo i surađujemo. Preko Zavoda 
za kulturu vojvođanskih Hrvata izrađujemo 
kalendar manifestacija u Vojvodini i kalendar 
djelovanja svih institucija za godinu unaprijed. 
Gledajući tako velik je napredak učinjen u 
našoj zajednici.

Poslije svih onih teških godina koje smo 
proživjeli krajem prošlog stoljeća i početkom 
novog, počeli su se nazirati nagovještaji ljepše 
budućnosti za mlađe naraštaje. Republika

Hrvatska stavila je položaj i status nas 
Hrvata u Vojvodini i Srbiji kao ključnu točku 
međudržavnih pregovora. Ako bi pregovori 
uspjeli to bi za nas značilo ravnopravnost 
u društvu i više novca za djelovanje naših 
udruga. To je nagovještaj da će u skoroj 
budućnosti lakše biti Hrvatom u Somboru.

Ovaj boljitak možete se vidjeti već u 
ovom broju Miroljuba. Prvi put našu dječju 
stranicu uređuju naša djeca. Naši đaci polaznici 
nastave na hrvatskom jeziku koja se odvija 
u našem Domu. Uz pomoć svojih profesora 
uređuju dječju stranicu i prikazuju radove koje 
su sami napravili.

Hrvatsku nastavu pohađaju učenici već 
od prvog razreda osnovne a u upravi Društva 
ima i sedamdesetogodišnjaka. Iz toga se vidi 
zajedničko djelovanje koje ovo društvo njeguje 
od svoga osnivanja. Mladi su nam uvijek bili 
garancija opstanka, što se vidi i po ovih 81. 
godinu postojanja našeg društva.
Želim vam ljepšu budućnost i sve najbolje!

Alojzije Firanj

MIROLJUB (izlazi četiri pu ta godišnje)
List Hrvatskog kulturno-umjetničkog društva „Vladimir Nazor", 
25000 Sombor, Venac Radomira Putnika 26, Tel.: 025/416-019
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83. ŽETVENE SVEČANOSTI
<xxx><xxxxxxxx><xxxxxxx><xxxxxxx><xxxxxxxx><xxxxxxxx><x

Uobičajno bi bilo da napišem kako 
smo i ove godine proslavili „Dužionicu“ 
ali imam inspiraciju za malo drugačiji tekst 
za ovaj broj „Miroljuba“

Dužionica je svečanost obilježavanja 
završetak žetve a ne meljave zrna žita, 
pečenje kruha od novog žita i prinos istog 
političarima listopadnog mandata. Moje 
sjećanje se pruža do pedesetih godina 
prošlog stoljeća kada se slavilo po našim 
salašima završni otkos i poklopljena 
krstina zadnjim snopom „popom“. Tada 
su risari, umorni znojni i prašnjavi dolazili 
kod domaćina, donoseći mu struk ili 
vijenac pšenice kao dokaz obavljenog 
posla. Domaćini bi spremili objed za sve 
risare i uz zahvale Bogu i risarima razišli 
se na nove poslove. Tako je počinjala i 
završavala Dužionica.

Uslijedila bi vožnja snoplja u avlije, 
sadivanje u kamare pa vršidba na koju se 
čekao red. Žito se nosilo na tavan da se suši 
a tek na jesen je  bilo spremno (tehnološkim 
rječnikom: zrelo) za meljavu. Tek tada se 
pekao kruh od novog žita.

A ovogodišnja proslava žetvenih 
svečanosti nije ni u čemu odstupila od 
uobičajenih rituala tijekom tri dana 
održavanja ovog tradicionalnog običaja 
dugog 83 godine.

U petak uvečer održana je književna 
večer u suorganizaciji s Katoličkim dru
štvom „Ivan Antunović“ iz Subotice na 
kojoj je predstavljena knjiga „Otajstvom 
Isusova dj etinj stva do mistike“ sa sadržaj em 
ulomaka iz pisane riječi oca Gerarda Tome 
Stantića.
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AK TIVN O STI NAŠIH  
ČLANOVA

Promotori knjige bili su msgr. Stjepan 
Beretić, o. Mato Miloš OCD vicepostu- 
lator te vlč. dr. se. Ivica Ivanković Radak, 
predsjednik Društva Ivan Antunović“.

Predstavljeni su i bandaš i bandašica, 
Mario Kirasić i Lidija Đuran.

U nedjelju 23. srpnja u 9 sati 
okupili su se sudionici proslave odjeveni 
u bunjevačke, šokačke ali i slavonske 
narodne nošnje jer je bilo i naših dragih 
gostiju iz Slavonije iz KUD-a Filipovčica 
iz Komletinaca. Svi smo nazočili svetoj 
misi u crkvi Presvetog Trojstva koju je 
predvodio nadbiskup Stanislav Hočevar. 
Nakon mise, na Trgu Svetog Trojstva 
razvilo se veliko bandašicino kolo, šareno, 
veselo mladalačko i ponosito kako i 
dolikuje ovom događaju. U pola jedan 
smo predali posvećeni kruh lokalnom 
političaru, predsjedniku skupštine grada 
Sombora dr. Zoranu Parčetiću. Time je 
protokol zadovoljen i mogli smo slavlje 
nastaviti u opuštenoj atmosferi u našem 
Hrvatskom domu.

U slij edilo j e obraćanj e g o stiju, uprvom 
redu gradonačelnika grada Obrovca (RH),

koji je sa suradnicima uveličao proslavu 
zatim gostiju iz gradskih vlasti Sombora te 
mene kao predsjednika „Nazora“. Nakon 
zahvalne molitve Bogu za ovogodišnji 
urod, koju je ovog puta predvodio Alojzije 
Firan, uslijedio je risarski paprikaš zaliven 
dobrom kapljicom.

Gosti i naši raspoloženi članovi 
ničim izazvani razvili su kolo - malo 
bunjevačko, malo slavonsko a na kraju 
krajeva bratsko. Lijepo je gledati mladost 
koja je zalog budućnosti našeg tradicijskog 
običaja naše Dužionice a u konačnosti i 
našeg Hrvatskog doma i u njemu HKUD-a 
„Vladimir Nazor“.

Sada, kad ne moramo kositi, voziti, 
vršiti - možemo slaviti pa vas pozivam da 
i na godinu budemo skupa na proslavi 84. 
Dužionice.

Organizatori se ovim putem i 
zahvaljuju ustanovama koje su nas 
materijalno pomogle da dostojanstveno 
održimo i ovu 83. Dužionicu

ing. Mata Matarić
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PLETENJE KRUNE
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Tjedan dana prije centralne proslave 
83. Dužionice, u subotu 15. srpnja, 2017. 
godine u našem domu se plela kruna i 
ukrasi od novoga žita. Krunu je uz pomoć 
kćeri Cece isplela Janja Pekanović dok su 
ukrase kojima se daruju gosti i sudionici 
Dužionice izrađivali članovi folklorne 
sekcije. Biralo se najljepše klasje, sjeckalo, 
vezivalo i plelo. Nakon nekoliko sati 
strpljivog rada kruna je bila ispletena i 
spremna da bude na čelu svečane povorke 
ovogodišnje Dužionice.

Dobrom raspoloženju i ugodnoj 
atmosferi doprinijeli su bandašica Lidija 
Đuran i bandaš Mario Kirasić koji su

uz aktivno sudjelovanje sve sudionike 
počastili pecivom i sokovima.

Vesna Čuvardič
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RAD UPRAVE  
DRUŠTVA

>00000000000000000000000000000000000000000000000

1. Prihvaćeno izvješće s „Dužionice“
2. Prihvaćeno izvješće sa 20. maratona lađa
3. Odobreno sudjelovanje folklora na „Vinkovačkim jesenima“
4. Odobreno sudjelovanje Predsjednika na simpoziju u Golubiću
5. Razmatrani rezultati apliciranja na razne natječaje
6. Prihvaćena adaptacija stana bivšeg domara
7. Prihvaćen plan nastave na hrvatskom jeziku
8. Odobreno sudjelovanje naših predstavnika na skupu u Hari R. Madjarska
9. Odobreno sudjelovanje Predsjednika na skupu Udruge za povijest, suradnju i pomirenje u Golubiću
10. Prihvaćeno izvješće lađara s regate Vukovar- Ilok 36 km
11. Odobren nastup lađara na Bosutskom maratonu u Vinkovcima
12. Održana zajednička radionica u suradnji sa školom za osnovno i srednje obrazovanje 

„Vuk Karadžić”
13. Nabavljeno 300 kg gline za kipare.
14. Prihvaćeno izvješće s nastupa na „Vinkovačkim jesenima“
15. Odobreno sudjelovanje naših članova u Gospiću na manifestaciji „Jesen u Lici“
16. Izvršene pripreme za održavanje 8. MSADD
17. Odlazak folklorne sekcije na pokrajinsku smotru u Vrbasu
18. Odobreno održavanje manifestacije „Divojački Vašar“
19. Odobreno gostovanje dramske sekcije u Sesvetskom Kraljevcu.

22. Odobrena nabavka ozvučenja za Veliku dvoranu.
23. Počeo Božično novogodišnji šahovski turnir
24. Nazor posjetio novi veleposlanik RH u Srbiji Gordan Bakota, Generalni konzul RH 

u Subotici, Velimir Pleša te konzul prvog reda Mihael Tomšić.
25. Održan Festival amaterskog folklora
26. Donesena odluka o sudjelovanju predsjednika na 23. FORUMU HRVATSKIH MANJINA u 
organizaciji Hrvatske matice iseljenika u Zagrebu.
27. Promocija knjige „LIRANAIVA“
28. Izložba slika s ovogodišnjeg „Colorita“
29. Organizirano gostovanje nogomete legende NK „Hajduk“ Ivana Gudelja
30. Pripreme za obilježavanje 81. Obljetnice Društva
31. Donesena odluka o održavanju božične radionice
32. Donesena odluka o održavanju izložbe kiparskih radova članova naše sekcije
33. Organiziranje Božičnog koncerta

Izvršni odbor je zasjedao 24 puta a Upravni 5 puta što potvrdjuje aktivan rad Uprave i 
donošenje odluka s maksimalnom tansparentnošću na demokratski način. Hvala svima koji su 
sudjelovahu realizaciji donesenih oduluka.

IZVJEŠĆE O RADU UPRAVE OD

20. Održan 8. MSADD
21. Održana promocija 13. Leksikona Bunjevaca i Šokaca

ing. Mata Matarić
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ZVANIČNE POSJETE

<xxxx><xxxxx><xxxxx><xx><xxxxx><xxxxx><xxxxx><xxxxx><xxxxx><xx>

VELEPOSLANIK R. HRVATSKE
SA SURADNICIMA POSJETIO JE HKUD "VLADIMIR NAZOR" U SOMBORU

Veleposlanik Republike Hrvatske u 
Republici Srbiji njegova ekselencija Gordan 
Bakota, te Genralni konzul RH u Subotici 
Velimir Plesa i konzul prvoga reda Mihael 
Tomšićposj etili suHKUD Vladimir N azor”. 
Tim povodom upriličen je sastanak 
na kome su članovi Izvršnog odbora 
i Uprave izvjestili visoke goste o 
svojim dužnostima i radu sekcija. 
O aktivnostima ali i o poteškoćama s kojima 
se susrećemo u radu goste je detaljno 
upoznao predsjednik našega društva Mata 
Matarić.

Veleposlanik Bakota obraćajući se 
upravi Društva rekao je da su manjine 
prioritet Hrvatskoj državi, te da se 
približavamo povoljnijim odnosima sa 
Srbijom, te da će biti pomaka na bolje.

“Mogu vas uvjerit i uvjeravam vas da u 
Hrvatskoj postoji dobro mišljenje o vašem 
radu, vaša udruga je hvale vrijedna. Mi 
pomažemo vaš rad pomagaćemo ga i 
ubuduće. To dokazuje i moj dolazak kod 
vas odmah na početku mandata.”

A/ojzije Firanj

VINKOVACKE JESENI
Nakon gostovanja u Komletincima 

i zapaženog nastupa s običajem „Sastali 
se Bunjevci i Šokci“ dobili smo poziv iz 
Vinkovaca za sudjelovanje na državnoj 
smotri izvornog folklora. Naravno, 
ne smijemo zaboraviti koliki je veliki 
udio u tome imala predsjednice KUD-a 
„Filipovčice“ iz Komletinaca, Marija Ćorić. 
Njihovo sudjelovanje na našoj Dužionici i 
naše druženje s KUD-om „Filipovčice“ 
nastavljeno je i srdačnim dočekom na 
„Vinkovačkim jesenima“ koje su se održale 
17. rujna 2017. godine.

Svi koji su do sada sudjelovali na 
Vinkovačkim jesenima (a m enije ovo bio 
peti put) znaju da se nakon defilea, odlazi 
na ručak, a potom slijedi priprema za 
večernji koncert.

Dolaskom na mjesto presvlačenja, 
počeli smo odijevanje, jer je trebalo obući 
32 učesnika.

Defile je bio veličanstven a na 
njemu je sudjelovalo 80 društava i na 
desetine jahača i zaprega. Posebno je 
bilo upečatljivo predstavljanje HKUD-a 
„Vladimir Nazor“ Sombor, pred glavnom 
tribinom na kojoj su bili mnogi zvaničnici 
na čelu s pokrovitelj om predsjednicom 
Republike Hrvatske gospođom Kolindom 
Grabar Kitarović.

Iinteresantan i iskren je bio pozdrav 
naše članice Marice i predsjednice 
Hrvatske, kada su u srdačnom zagrljaju, 
izmijenile par reči i time pokazali da 
HKUD „Vladimir Nazor“ ima određen 
status u matičnoj državi.
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ZAPAŽENO
GOSTOVANJE

Jedini problem je bilo vrijeme no i 
ono je na sveopću radost radost, izdržalo 
bez padavina do samog kraja defilea.

Poslije defilea otišli smo na, već 
spomenuto druženje i ručak u Komletince, 
na kojem se, još jednom iskreno 
zahvaljujemo.

Moram napomenuti da je iz Srbije 
bio u defileu i HKUD „Bodrog“ iz Bačkog 
Monoštora. Međutim od 80 društava, za 
glavni večernji program odabrani smo mi, 
uz još 30 folklornih sekcija. Fascinantno 
je bilo nastupati na velikoj pozornici i 
šatoru s 800 sjedala koja su do zadnjega

bila popunjena. Pohvale koje smo dobili za 
naš nastup, ogrijale su srca svim članovima 
„Nazora“ koji su bili u Vinkovcima.

Moramo spomenuti i veliku medijsku 
pažnju s kojom je naš nastup popraćen. Bili 
smo predstavljeni na dvije hrvatske i dvije 
vojvođanske televizije kao i na drugom 
kanalu radio Zagreba.

Želim ovom prigodom zahvaliti 
svim sudionicima, a posebno plesačima i 
pjevačima iz Bačkog Monoštora, Bačkog 
Brega i Svetozar Miletića.

Sima Beretič

NOVI RAZGLAS U NAŠEM DOMU
xxxxxxxxxxxxxxxxx><xxxxxxxxx><xxxxxxx><xxxxxxxx><xx>

Naš dom se „modernizirao“ -  opremio, 
novom opremom za razglas velike dvorane.

Kupljena je nova oprema koja je 
kompatibilna s onom koju već posjedujemo, 
čime smo racionalno spoj ili postoj eću s novom, 
koja po mišljenu stručnjaka iz te oblasti, može 
potpuno zadovoljiti potrebe naših sekcija a 
posebno dramske i folklorne, pošto su od 8 
mikrofona 2 stropna -  širokopojasna.

Ova „ponova“ je ostvarena sredstvima 
dobivenim od dva projekta na koje smo 
aplicirali: realizaciju LAP-a ZA MLADE 
U 2017. god. grada Sombora, i na poziv 
Pokrajinskog sekretarijata za obrazovanje, 
propise, upravu i nacionalne manjine -  
nacionalne zajednica.

Nadam se da ćemo se sada bolje čuti i još 
b olj e razumij evati.

Marija F. Matarič
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FESTIVAL AMATERSKOG FOLKLORA U „NAZORU"
XKXXXK><X><X><><XX><><X><XX><X><X><X><XX><X><X><XXXX><X><X><XXXX>C

U prepunoj dvorani našega društva, 
18. studenog, 2017. godine održan je 
Festival amaterskog folklora. U programu su 
sudjelovali HKPD S. S. Kranjčević iz Bačkog 
Brega, GKUD Sombor iz Sombora, MKUD 
Petefi Šandor iz Telečke, HUN Gerhard iz 
Sombora i domaćin festivala HKUD Vladimir 
Nazor Sombor.

Budući da živimo u višenacionalnoj 
sredini, u kojoj se vijekovima ljudi međusobno 
uvažavaju i poštuju jedni druge, želja nam je 
bila okupiti amaterska Društva koja njeguju 
kulturu svoga roda i naroda. Živimo i radimo 
zajedno, poznamo se družimo i to je razlog 
više da zajedno zaigramo i zapjevamo.

Prvi su nastupali gosti iz Berega sa 
izvornim običajem “Kapara” u koreografiji 
Milorada Stojanovića. Osim folklorne 
društvo ima literarnu i tamburašku sekciju. 
“Kranjčević” organizira i tradicionalne 
priredbe: Sokačko prelo, Mikine dane, U susret 
Svetom Nikoli i Božični koncert. Društvo je 
osnovano 1927. godine a udruga je  do danas 
najvažnija kulturna institucija u selu.

Gradsko kulturno -  umjetničko 
društvo “Sombor” radi od 1998. godine i 
broji 150 članova koji rade u folklornoj i 
pjevačkoj sekciji, kao i narodnom orkestru. 
Najmasovnija je  folklorna sekcija podijeljeni 
u pet uzrasnih kategorija, od pionirskog do 
veteranskog. Njeguju tradiciju svih naroda 
u bivšoj Jugoslaviji, sudionici su brojnih 
festivala i dobitnici brojnih nagrada. Uspješno 
surađuju s velikim brojem društava i zemlji i 
inozemstvu. Nastupah su s dvije koreografije: 
Igre iz Leskovca u koreografiji Zdenke 
Rakić i običajem Prosidba tekstopisca Žara 
Majskoga u koreografiji Branka Kunića.

Mađarsko kulturno umjetničko društvo 
“Petefi Sandor” iz Telečke postoji više od 90 
godina čuvajući od zaborava mađarski jezik i 
običaje kroz nekoliko sekcija: sekcija ručnih 
radova, folklorna i dramska sekcija. Prethodnih 
nekoliko godina velike uspjehe ostvarili su

mah citraši i pjevači solisti. Nastupao je citraški 
orkestar kojeg je umjetnički rukovodilac 
Andor Serfeze.

Humanitarno Udruženje Nijemaca 
“Gerhard” Sombor osnovano je 1999. godine 
u Somboru u cilju očuvanja i jačanja kulture i 
identiteta podunavskih Švaba.
Udruženje je aktivno u mnogim djelatnostima: 
ima kulturnu ponudu za podunavske Švabe: 
literarne večeri, koncerte, izložbe, biblioteka, 
obrazovne tečajeve njemačkog jezika, 
računarske tečajeve, stipendije, seminari, 
različite oblike rada s djecom i druge 
aktivnosti. U režiji Jelene Pašti izveden je 
igrokaz “Putovanje obrazuje čak i najgluplje” 
autora Hansa Georga Krausa a izveli su ga 
članovi dječje skupine “Vrapčići” .
Domaćin festivala HKUD “Vladimir Nazor” 
predstavio se s Bunjevačkim igrama u 
koreografiji Sime Beretić.
Bogatstvo višenacionalne sredine kao što je 
naša, očitovalo se pjesmom, igrom, glazbom i 
prikazom izvornih običaja što je brojna publika 
nagradila bogatim pljeskom.

N akonzvaničnog dij elaprograma si ij edil o 
međusobno druženje svih učesnika festivala. 
Zasviralo se i zapjevalo do kasnih sati a na 
rastanku uz topli pozdrav svi su bih istog 
mišljenja da ovakve priredbe treba češće 
organizirati. Zahvaljujemo svim sudionicima 
festivala.

Klara Solaja Karaš
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TAMBURAŠI NA „MIKINIM DANIMAu

U Bačkom Bregu 15. srpnja .2017. 
održana je tradicionalna smotra tamburaša 
„Mikini dani” , u spomen na čuvenog bereškog 
violinistu Miku Ivošev Kuzmu.
U 17 h slavila se svečana sveta misa u crkvi 
Svetog Mihovila, nakon koje je uslijedila 
povorka do „litnje pozornice” . Uzvanike 
i goste je pozdravio predsjednik HKPD-a 
„Silvije Strahimir Kranjčević” Milorad 
Stojnić, a ovogodišnju manifestaciju otvorila 
je Katarina Celiković iz Zavoda za kulturu 
vojvođanskih Hrvata.
U 19 h počeo je glazbeni program tijekom 
kojeg su se predstavili KUD „Valentinovo” 
iz Zagreba, KUD „Klasje Slavonije” iz 
Antunovca i HKUD „Vladimir Nazor iz 
Sombora. Naši tamburaši izveli su dobro 
poznata narodna kola i pjesme, uz koje je

publika pjevušila i plesala, te su mladi svirači 
nagrađeni velikim pljeskom.

Nakon programa priređena je večera 
i zabava uz TS „Zlatno Klasje” i Mariju 
Pavković-Snašu.

Marina Kovač

Na festivalu „Trojni susret” u 
Bezdanu, koji okuplja kulturno umetnička 
društva iz Hrvatske, Mađarske i Srbije,

naše društvo je sudionik od samog 
početka. Ovogodišnji 13. festival održan 
je 5. kolovoza 2017. na Kanalskoj obali. 
Naše društvo je  ove godine predstavila 
tamburaška sekcija s nekoliko poznatih 
narodnih kola i pjesmama Sinoć kad je  pao 
mrak i D aje višnja k ’o trišnja.
Osim naših tamburaša, u glazbenom 
programu su nastupili KUD-ovi iz 
Batine, B. Manastira, Vardarca, Sombora, 
Bačalmaša, Vaškuta i mnogi drugi.
Tijekom cijelog dana bila je postavljena 
prodajna izložba - starih zanata i 
rukotvorina, a večernji dio programa bio je 
posvećen mladima uz nastupe bendova. 
Naši mladi tamburaši su s oba nastupa 
ponijeli lijepa iskustva i dojmove..

Nakon programa priređena je večera 
i zabava uz TS „Zlatno Klasje” i Mariju 
Pavković-Snašu.

Marina Kovač
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VIII. MEĐUNARODNA SMOTRA 
AMATERSKIH DRAMSKIH DRUŠTAVA

VIII. međunarodni amaterski dramski 
susreti održani su 20. i 21. listopada 2017. 
Godine u Hrvatskom domu u Somboru a 
domaćini su otvorili susrete predstavom 
„Općinski Načelnik“ Franje Babica u režiji 
Ljiljane Tomić Markovinović.

Zvonimir Lukač je dobio glavnu 
nagradu za najbolju mušku ulogu. Predstava 
je ostvarena programom LAP za mlade za 
2017. godinu

Drugu večer je gostovalo Gradsko 
kazalište mladih iz Viteza (Bosna i 
Hercegovina) s predstavom „Frajle“ 
prema tekstu Miroljuba Nenadovića u 
režiji Branka Grebenara. U predstavi 
je nagrađena sporedna ženska uloga.

S kazalištem Mladih iz Viteza potpisan je 
sporazum o trajnoj suradnji dvaju Društava.

Drugu predstavu izveli su članovi 
AK „Pučka scena“ Hrvatske čitaonice 
Hercegovac. Za predstavu „Do
posljednje kapi krvi “ tekst je napisala Nina 
Horvat, a režiju potpisuje Natalija Lacina. 
Predstava je proglašena najboljom a Josip 
Klobuček je proglašen za najbolju sporednu 
mušku ulogu. Najbolja glavna ženska 
uloga pripala je takođe ovoj predstavi. 
S AK „Pučkom scenom“ iz Hercegovca 
potpisan je takođe trajni sporazum o suradnji.

Sjajno odigranim ulogama svi 
sudinoici smotre su bili nagrađeni burnim 
pljeskom publike koja nije žalila dlanova. 
Sa sigurnošću se može reći da su sve 
predstave ovogodišnje MSADD-a bile 
izuzetno kvalitetne te da su i glumci, iako 
amateri blistavo odigrali svoje uloge. 
Za najbolju predstavu, glavne i sporedne 
uloge dodijeljena su priznanja koja je uručio 
predsjednik našega Društva Mata Matarić. 
Zahvaljujemo se svim sudinoicima smotre 
kao i publici koja je u velikom broju pratila 
program.

Jolika Raič
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GOSTOVANJE
PRIREDBA

DRAMSKA SEKCIJA U SESVETSKOM KRALJEVCU
x>oooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooo<

Dramska sekcija HKUD-a „Vladimir 
Nazor“ iz Sombora bila je gost KUU „Prigorec“ 
iz Sesvetskog Kraljevca na 17. Prigorskim danima.

U subotu 28. listopada s početkom u 19 
sati u punoj sali društva, nazorovi glumci izveli 
su komediju „Općinski načelnik“ Franje B. 
Babica a u režiji Ljiljane Tomić Markovinović.

Petnaest članova sekcije uključujući tu 
pročelnika, režisera i vozača, nakon šest sati 
vožnje, stiglo je trima osobnim automobilima 
u Sesvetski Kraljevec gdje ih je dočekao 
predsjednik udruge Mihalj Herceg zvani Mika s 
još nekoliko svojih članova. Nakon upoznavanja 
i male okrepe počele su pripreme za predstavu.

Komedija im se, vjerojatno, toliko svidjela 
da se dogodilo i nešto vrlo neuobičajeno, naime, 
nakon završetka predstave i burnog pljeska, nastao 
je tajac što je trebao biti znak da glumci mogu 
napustit pozornicu, međutim, publika je ponovo 
počela pljeskati itadajenastalasituacijakojui sami 
možete zamisliti. No, sve je dobro kad se dobro 
svrši. Poslije večere i druženja s domaćinima, još 
bolje raspoloženje se nastavilo u školi u kojoj je 
grupa prespavala, a koja je nekima dobro poznata 
od prije, možda, šest, sedam godina.

Ujutro, prije povratka u Sombor svaki 
član je dobio jednu buteljku bijelog suhog 
vina od jednog poduzetnika. Povratak je bio 
preko Zagreba, gdje su se zadržali oko tri sata 
posjetivši Trg bana Josipa Jelačića, fontanu 
Manduševac, Markov trg, katedralu u kojoj je 
misa bila u tijeku, Kaptol, Dolac, prošetali su 
Ilicom, Vlaškom i Tkalčićevom ulicom gdje je 
grupa vidjela, između ostalog i spomenik Mariji 
Jurić Zagorki, spomenik Kumici i još nekoliko 
poznatih spomenika.Nakon popijene kave u vrtu 
jednog restorana, nastavili su put Sombora.

Antun Kovač

O<OOOUC<OOOUC<OOOUC<OOOUC<OOO<

DIVOJAČKI VAŠAR
>000000000000000000000000
U nedjelju, 8. listopada, 2017. godine, 

održanje „Divojački vašar“. Proteklih godina u 
sklopu ove manifestacije organizirane su revije 
nošnji, frizura, obuće i modnih detalja kojima 
su se krasile djevojke prijašnjih generacija. 
Ove godine na temelju sugestija naših starijih 
članova priredili smo “Divojački vašar” onako 
kakav je nekada bio. Igranka, muzika, pjesma 
i ugodan razgovor.

U lijepo uređenoj dvorani našega 
Društva goste su zabavljali naši muzičari 
Emil, Kunta i Zlatko a svirali su neumorno sve 
što smo poželjeli. Na prvi pogled sve je bilo 
baš kao nekada. A li... ?

Ovakve manifestacije su se nekada 
organizirale najviše radi zabave mladih a 
stariji su bili po strani kao njihova pratnja. 
Djevojke i momci su se upoznavali, gledali, 
igrali i zabavljali dok su stariji uz razgovor sve

to pogledom pratili. Da, tako je to nekada bilo. 
Odavno se mladi više ne zabavljaju samo na 
igrankama. Facebook i druge društvene mreže 
postale su sredstvo upoznavanja, komunikacije 
i zabave.

Idemo u korak s vremenom pa smo i 
mi ovaj događaj objavili na našoj Facebook 
stranici. Ipak uz sve pohvale mladima koji su 
bili i lijepo se zabavili te večeri želja nam je da 
ih na slijedećem vašaru bude više.

Vesna Čuvardič
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VAJARSKA SEKCIJA
<xxxxxxxxxxxxxxxxxx><xxxxx>

Već dvije godine za redom održava se 
vajarska sekcija pod vodstvom pročelnice 
Ane Ilić Panjković i mentorstvom mastera 
vajarstva Adrijane Mračine i Borka 
Markovinovića. Sekcija je ove godine počela 
s radom 21. lipnja od kada je održano više od 
dvadeset radionica. Polaznici su se ove 2017. 
godine bolje upoznali s osnovama klasičnog 
vajarstva, osnovama keramike i radu na 
gmčarskom kolu.

Tokom ovih 6 mjeseci rada radionica je 
imala više od 35 polaznika, različitih uzrasta 
od 7 do 77 godina. Neki od polaznika su bili 
jednom ili dva puta, dok su neki s nama više 
mjeseci. Atmosfera na satima je uvijek vesela 
i radna dok polaznici izrađuju skulpture uz 
pomoć mentora. Vrijeme na radionici brzo leti 
te ga nikad nije dosta.

Skulpture koje su nastale tijekom godine 
rađene su na različite teme: reljef, figura i “moj 
grad” . Pored zadanih tema polaznici su se 
mogli i samostalno izražavati. Pored klasičnog 
oblikovanja gline, svatko od polaznika je 
imao prilike oprobati se u radu na posuđenom 
gmčarskom kolu. Uskoro se očekuje novo štono 
gmčarsko kolo. Ovo kolo je osigurano putem 
projekta za djecu i sredstavima koje je odobrio 
grad Sombor i sufinansirao HKUD “Vladimir 
Nazor.

23. kolovoza 2017. na radionici smo 
imali priliku ugostiti prijatelje iz dnevnog 
boravka za djecu i odrasla lica sa smetnjama u 
razvoju iz SOSO “Vuk Karadžić”. U skolopu 
naše saradnje sa SOSO “Vuk Karadžić”, 
odgajatelji su zajedno sa štićenicima pripremali 
glinu koju koristimo na našim radionicama. 
Ovoga puta organizirali smo druženje kroz 
kreativan rad, kako bi im približili djelovanje 
radionice te im omogućili da i sami vide, 
kroz radove koji su do sada nastali, kako 
smo koristili glinu koju su nam spremili. 
Cilj našeg duženja jest podubljivanje dalje 
suradnje i uključivanje različitih skupina ljudi 
u aktivnosti vajarske radionice u HKUD-u 
“Vladimir Nazor”. Tijekom ovog druženja 
izrađivali su se radovi na slobodnu temu. Kroz 
ovu suradnju za radionicu je osigurano 40 kg 
gline. Nakon ove radionice dobili smo i novog 
člana, talentiranog Ivana Radoš koji je  svojim 
radom oduševio mentore radionice.

Početkom jeseni promijenjen je termin 
održavanja radionice, te je sa srijede u 18 sati 
pomaknut na utorak u 19 i 30, kako bi školarci 
lakše mogli sudjelovati. Osigurana je donacija 
od 300 kg gline iz “Centara za likovnu i 
primenjenu umetnost TERRA”, Kikinda.

Andrijana Mračina
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JESEN U LICI
Od 29. rujna do E listopada ove 

godine sudjelovali smo na međunarodnoj 
manifestaciji “Jesen u Lici” (Lika, Hrvatska). 
Bila je  to prilika za izlaganje proizvoda 
nastalih na dosadašnjim radionicama kao i 
prilika za nove kontake i poznanstva koji će 
donijeti nove prilike i suradnje. Posjetioci 
su se divili skulpturama koje su bile izložene 
na našem štandu a bili su zainteresirani i za 
kupovinu istih.

U SPJEŠN A  G O D IN A
Ova godina je  bila zaista uspješna za 

vajarsku radionicu. Tijekom ovih radionica 
polaznici su imali priliku družiti se i raditi 
u lijepoj atmosferi, upoznati se s osnovama 
tehnike rada sa glinom i stvarati jedinstvena 
djela vlastitim rukama. Radionica je  
osmišljena tako da su se polaznici upoznali 
s osnovama klasičnog vajarstva, osnovama 
keramike i radu na grnčarskom kolu. 
Izrađivali su razne predmete: reljefe, kućice, 
slobodne forme, posude, figure itd. Program 
je  osmišljen tako da se polaznicima na 
jednostavan i kreativan način objasni sam 
proces stvaranja trodimezionalne forme 
u glini, kako bi oni samostalno mogli to 
kasnije reproducirati. Radove koji su nastali 
pekli smo u nekoliko navrata. Prvi put 
ove godine radili smo glaziranje ispečenih 
radova.

Završetak radionice za ovu godinu 
planira se za 17. prosinca kada će biti 
održana završna izložba u sklopu Božičnog 
koncerta. Do tad radionica nastavlja s radom

I planiranj em tematske radionice za pripremu 
radova za izložbu. Svi koji su zainteresirani 
još uvijek nam se mogu pridružiti bez obzira 
na starosnu dob. Tu im se nudi prilika da se 
druže, budu kreativni i da stvaraju.

Ana Ilič Panjković

Poslidnja ruža u jesenjoj rosi 
Umiva lice, za san se sprema. 
Lišće bagrema zasipa staze 
Na kojoj više koraka nema. 
Utihla pisma, nema cvrkuta 
Magla u halju sakrila pute. 
Hladne i blatne noći i dane 
Upija samo minulo vrime 
I stare kosti, što bol ovaj ćute 
Čekajuć' smiraj i sat da stane.

Katarina Firanj

Tužno
Tužno je  kad 
se ne pripozna 
baš ono pravo.

Kad zaslipu oče
zbog zemaljski gubitaka
i svih njezini lažni ponuda.

Žalosno i tužno je  
kad srca zatvoru 
vrata kamenita 
isprid ljubavi Spasitelja.

Ljubav milost radost 
spasenje raznese oluja 
oluja privare duha zloga.

Kata Kovač
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KNJIŽEVNE VEČERI 
U DRUŠTVU

c><xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx
SLUGA BOŽJI 0. GERARD

KXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXK

U petak 21. srpnja 2017. u 20 sati u velikoj 
dvorani HKUD-ct Vladimir Nazor iz Sombora u 
suradnji s Katoličkim društvom „Ivan Antunović“ 
iz Subotice priređena je promocija knjige oca 
Ante Stantića o sluzi Božjem ocu Gerartu Tomi 
Stantiću: „Otajstva Isusova djetinjstva do mistike 
ulomci pisane riječi o Gerctrda Tome Stantića“. 
O autoru i knjizi govorili su o. Maro Miloš OCD 
vicepostular, msgr. Stjepan Beretić te vlč. Dr. 
Ivica Ivanković Radak predsjednik društva ..Ivan 
Antunović".

Otac Mato Miloš podsjetio je daje 1985. 
godine počeo postupak za proglašenje blaženim i 
svetim oca Gerarda Tome Stantića, a otac Ante 
Sekulić je od generalne kurije postulatora za svete 
u Rimu imenovan za jednog od dva vicepostulatora.

„Podijelili smo tako da otac Ante Stantić 
radi na spisima, a ja da budem terenac. Tako je 
otac Ante od 1985. godine do svoje smrti sakupio 
20 debelih tomova pisane riječi oca Gerarda 
na hrvatskoj ikavici, latinskom, mađarskom i 
njemačkom jeziku. Otac Ante je sve to sakupio, 
a potom prepisao i slagao tematski. Danas imamo 
tih 20 tomova poredanih po temama - Isus Krist, 
Presveto Trojstvo, euharistija, duhovnost, Marija, 
sveci..."

Ono što sada treba uraditi jest napisati 
dokumentarni život oca Gerarda. Ataj dokumentarni 
životopis koristit će se za preispitivanje njegovih 
herojskoh kreposti. „Otac Gerard je sada sluga

Božji, a sljedeće je proglašenje časnim slugom 
Božjim. Časni sluga Božji znači da su utvrđene 
njegove kreposti i da se njegova slika, i njegov kip, 
može staviti pored oltara."

Msgr. Stjepan Beretić podsjetio je da su 
se propovjedi oca Gerarda prepričavale, bile su 
to propoivjedi jednostavnog, iskrenog čovjeka. 
„Tko ne pročita ovu knjigu neće moći doživjeti tu 
malenost oca Gerarda, a najveći adut u duhovnom 
životu oca Gerarda bila je ta malenost. Biti mah 
čovjek. A biti ispovjednik u jednom gradu 50 
godina, podizati, hrabriti i tješiti to može samo mah 
čovjek, koji je tako mah da iz njega Bog govori".

Promocija je organizirana kao uvod u 
proslavu 83. Dužionice, Mata Matarić predsj ednik 
Društva pozdravio je goste i nazočne na ovoj 
večeri. Uz muzičku pratnju mladih tamburaša 
predstavljeni su i ovogodišnji bandaš Mario 
Kirasić i bandašica Lidija Đuran.

Alojzije Firanj

PREDSTAVLJANJE LEKSIKONA 
PODUNAVSKIH HRVATA -  

BUNJEVACA I SOKACA
>ooooooooooooooo<xx>ooooo<

13. SVEZAK LEKSIKONA
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx;
27. listopada u 20 sati u maloj sali HKUD-a 

Vladimir Nazor u Somboru predstavlj en j e novi 13. 
svezak Leksikona podunavskih Hrvata-Bunjevaca 
i Sokaca, o Leksikonu su govorili urednik dr. se. 
Slaven Bačić i suradnici - akademik prof. dr. Ivan 
Gutman kao i novinarka Zlata Vasiljević.

U 13. svesku Leksikona obrađuju se natuknice 
pod slovok K, od Ko do Kr. Ovaj svezak ima na 
162 stranice 180 članaka od 57 autora i po opsegu 
je traci svezak. Od 2004. Godine kada je tiskan prvi 
svezak Leksikona, održana su 24 predavanja i to 
u Zagrebu, Osijeku, Subotici, Somboru, Santovu, 
ah i u manjim mjestima kao što su Lemeš, Vajska, 
Plavna, Bođani. Naša osnovna misija odnosno

svrha ovog Leksikona je da budemo svjesni znanja 
o sebi, da nismo samo dobri paori, već da među 
nama ima dobrih sportaša, znanstvenika, kulturnih 
djelatnika. Cilj je popularizacija Leksikona kako 
bi on ušao u kuće bačkih Hrvata, jer se prema 
riječima urednika, Slavena Bačića, o bačkim 
Hrvatima obično ne piše, a i ako se piše-piše se 
pogrešno. Tu prazninu nadomješta ovaj Leksikon. 
Ovo je peta promocija u Somboru a novi svezak 
možemo očekivati narednog proljeća.
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A K TIVN O STI DRUGIH  
DRUŠTAVA

Suradnici Ivan Gutman i Zlata Vasiljević 
govorili su o natuknicama koje su vezane za 
Sombor i okolicu. Između ostalog tu je tekst o 
Koćevima salašima između Čatalinskog puta i 
Nenadića, zatim tekst o kompama koje su nekada 
spajale dvije obale duž Podunavlja, opširan tekst 
o Kolutu u kojemu su do doseljavanja Nijemaca 
Hrvati bili većinsko stanovnoštvo. U Leksikonu 
su i Somboci Antun Kovač pučki pjesnik, Ivan 
Kovač učitalj, kulturni djelatnik i pisac, Marko 
Kovač liječnik, sveučilišni profesor, Štipan

Kovač slikar, Marin Kovačev isusovac, Matija 
Kovačić kulturni djelatnik, Franjo Krajninger
kulturni djelatnik, nekadašnji pretsjednik 
HKUD-a Vladimir Nazor, Josip Krajninger 
gospodarstvenik, Kolar Stjepan grafički dizajner.

Goste i nazočne pozdravio je Mata 
Matarić predsjednik Društva, a živahan razgovor 
o Leksikonu nastavljen je i poslije njegovog
zvani čnog predstavljanja.

Alojzije Firanj

U petak 17. listopada Udruženje građana 
„Urbani Šokci" u okviru programa „Dani hrvatske 
kulture" u Somboru, organiziralo je Međunarodni 
okrugli stol ,, () Šokcima je rič“ i glazbenu večer. 
Na okruglom su stolu sudjelovah znanstvenici iz 
Republike Hrvatske, koji se bave izučavanjem 
jezika i običaja. Značajan doprinos dah su 
stručnjaci s osječkog Filozofskog fakulteta, prije 
svega s Katedre za hrvatsku jezičku povjest i 
hrvatsku dijalektologiju, Odsjeka za hrvatski jezik 
i književnost.

„Među ciljevima našeg udruženja je i 
promovisanje šokačkog govora, a jedan od načina 
tog promoviranja su i okrugli stolovi i zbornici 
koji se tiskaju nakon njih. Držim daje to važno 
jer mi pisane literature o nama samima skoro da i 
namamo. Ostali su sačuvani pisani tragovi običaja, 
ah o šokačkoj ikavici nema tragova u literaturi i u 
našim bibliotekama. Zato mi želimo da ostavimo

nešto, kako bi mladi ljudi kroz čitanje te naše 
zaostavštine saznah nešto o svojoj prošlosti, 
jer znamo da je govor jedan dio identiteta." 
kazala je predsednica UG „Urbani Šokci" Marija 
Seremešić. U drugom dijelu programa priređen je 
koncert na kome su sudjelovali MPS ..Bodroški 
bećarU iz Monoštora, solistkinja Martina 
Celiković iz Subotice i klapa „Certisa “ iz Đakova.

priredio Alojzije Firanj

U velikoj dvorani Doma kulture u Sonti 
18. studenog održano je Šokačko veće 2017. u 
organizaciji KPZH-a Šokadija, ova manifestacija 
tradicijske baštine održana je 16. put za redom, 
pred više od 300 gledatelja i uzvanika.

Večer je započeo pjevački zbor domaćina, 
uz pratnju tamburaškog sastava svečanom 
pjesmom Šokadija. Ovo je svojevrsna himna 
podunavskih Šokaca. Predsjednik Šokcidije prof. 
Zvonko Tadijan pozdravio je publiku i uzvanike, 
prisutnima su se obratili i konzul prvog reda R. H. u 
Subotici Mihael Tomšić i zamjenica predsjednika 
općine Apatin Dubravka Korać. U programu 
su, uz domaćine, sudjelovali i gosti: KUD Sloga 
iz Satnice Đakovačke, filklorci i MSP Bodroški 
bećari KUDH-a Bodrog iz Monoštora, te folklorci 
OKUD-a Ivo Lola Ribar i TS Tcindorci KUD-a 
Mažoret iz Sonte.

U sklopu manifeastacije održanje i natječaju 
Za lipu rič, na kojemu se birala se najljepša do sada 
neobjavljena pjesma, pisana šokačkom ikavicom. 
Ove godine je jubilarna deseti put uručivana 
nagrada a pripala je Stanki Čoban iz Bača.

priredio Alojzije Firanj
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SLAVIMO ZDRAVIJE
pripremila dr. med. Marija Mandić rodjena Matarić

U ovom slavljeničkom broju Miroljuba 
zadovoljstvo nam je da se i mi pohvalimo i 
kažemo da je ova zdravstvena stranica punih 
11 godina s vama. Do sada smo vam pripremili 
čak 44 članka u kojima smo govorili o zdravlju 
i bolesti, o tome kako sačuvati svoje zdravlje, 
prevenirati neke bolesti, ali i o tome kako na 
vrijeme prepoznati prve loše znake i na vrijeme 
se javiti liječniku. Pisli smo o najrazličitijim 
stvarima; o trihinelozi, malokrvnosti, zadahu 
iz usta, nesanici, glavoboljama, kako pomoći 
samom sebi u hitnim stanjima. Pisali smo o 
depresiji, šećernoj bolesti, poremećajima vida, 
bolovima u koljenima, a imali smo i gosta 
rubrike prim. dr Tereziju A. Matarić koja je s 
nama podijelila bitne informacije o malignim 
bolestima i načinu njihove prevencije i 
pravovremenom prepoznavanju.

Ukratko bilo je svega i svačega, s na
glaskom da bolja educiranost o ovim temama 
dovodi do bolj eg odnosa prema svoj em zdravlju, 
ali i bolesti. A kako bi poboljšali odnos lekar 
pacijent ukratko ponavljamo jedan raniji članak 
u nadi da ćemo bar još ovoliko biti zajedno uz 
Miroljub.

XXXXXXXXXKXXXXXXXXXXXXX>

ŠTO JE KUVARSKI 
DNEVNIK BEBE MARTE?
XXXXXKXXXXXXXXXXXXXXXXX>

Knjiga „Kuvarski dnevnik bebe Marte” 
dr. Marije Mandić, predstavlja priručnik o 
uvođenju nemliječne dohrane kod dojenčadi, 
njihovom postupnom uobročavanju i prehrani 
beba do godinu dana. Ovo je prvi kuhar za bebe 
na našim prostorima koji je, jednim svojim 
dijelom, pisan u obliku dnevnika.

Prikazano je 115 dnevnih menija koje je 
beba Marta, inače treće dijete autorice, dobivala 
svakodnevno do svojih devet meseci i nakon 
toga do svojeg prvog rođendana. Ovde se vidi 
kako se i kada koja namirnica uvodila.

Pored ovoga na početku knjige nalazi se 
KNJIGA DOJMOVA mama koje su koristile 
prethodna izdanja Dnevnika.

ORDINACIJSKI BONTON  
ZA PACIJENTE

Pokažite interes za svoje zdravlje,
pripremite se, složite medicinsku dokumentaciju 
i ponesite ju  sa sobom. Morate znati kratko 
i jasno odgovoriti na pitanja: 1. Zbog čega 
ste došli? Koje su trenutno Vaše tegobe? 2. 
Koje lijekove uzimate i kako? Ako ne možete 
zapamtiti, napišite na papirić. 3. Pod kojim 
dijagnozama ste do sada liječeni? Jeste li do 
sada ležali u bolnici i zbog čega? Također 
možete napisati na papirić. 4. Jeste li do sada 
imali nepoželjnih reakcija na neki lijek (morate 
znati koji!) i kako je to izgledalo?

Pripremite pitanja, budite čisti i uredni. 
Naravno, teško bolesnima i teško pokretnima 
će se po tom pitanju ‘’progledati kroz prste". 
Budite točni, budite pristojni, govorite kratko i 
jasno, budite iskreni i ne nosite mito očekujući 
bolju uslugu. I  ne zaboravite da je  ,,Hvala! 
često najljepši dar.

HVALA ŠTO STE UZ NAS

Zatim slijedi proširena “Oda dojenju” 
i najsuvremenije preporuke oko uvođenja 
nemliječne prehrane, te prošireni odgovori 
na najčešća pitanja s kojima se majke susreću 
u ovom razdoblju. Praktični savjeti iz knjige 
će čitateljima biti od ogromne koristi, a beba 
će uživati u svim 
zdravim i finim 
obrocima koji se 
pripreme za nju.

Knjiga sadrži 
160 stranica, pisana 
je latinicom, osmo 
izdanje izašlo 25. 
ruj na 2017. izdavač 
i autor je dr. med.
Marija Mandić 
(rođena Matarić).
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DJEČJA STRANA
Stranicu uređuju: PROFESORI I UČENICI

DAN KRAVATE

Kravata je simbol otmje
nosti, a mi smo ponosni što su ovaj 
odjevni predmet kreirali upravo 
Hrvati pa je i Hrvatski sabor 18. 
listopada proglasio Danom kravate 
u Republici Hrvatskoj. Još u 17. 
stoljeću hrvatski su vojnici vezali 
rubac oko vrata, što je postao njihov 
prepoznatljiv detalj. Marame vezane 
oko vrata posebice su oduševile 
Francuze pa su ih i sami počeli nositi 
na isti način nazvaši takvu modu “a 
la Croate” što znači: „na hrvatski 
način“. Ovaj se naziv održao i do 
današnjih dana u raznim jezicima 
(franc. cravate, njem. Krawatte, 
tal. Cravatta, špan. corbata, polj. 
krawat) dok je u engleskom jeziku 
ostao naziv tie što dolazi od izraza to 
tie a cravat. Suvremeni je poslovni

svijet nezamisliv bez kravate i ona 
predstavlja svojevrsnu odjevnu 
nonnu. No nije kravata rezervirana 
samo za poslovni svijet, već je se 
rado nosi i u posebnim, svečanim 
prilikama. Nekoliko je načina 
vezanja kravate, a jedan od njih 
učili smo i na Hrvatskoj nastavi. 
U početku nam je zadavala malo 
muke, no upornost se naposlijetku 
ipak isplatila. Da smo bili uspješni 
u svom radu dokazuje i fotografija.

HRVATSKA NASTAVA

I ove godine u Hrvatskom 
domu Hrvatskog kulturno- 
umjetničkog društva „Vladimir 
Nazor“ u Somboru održava 
se hrvatska nastavu. U okviru 
nastave polaznici se ponajprije

druže, a zatim kroz druženje 
zabavu i igru uče o hrvatskoj 
književnosti, kulturi, povijesti, 
zemljopisu i jeziku. Učili smo 
tako vezati kravatu, gledali 
smo hrvatske filmove i slušali 
suvremenu i klasičnu hrvatsku 
glazbu, natjecali smo se u kvizu 
„Volim Hrvatsku“, sudjelovali 
u likovnim natječajima, a naše 
je radove objavila i „Hrvatska 
riječ“. No, ono najbolje tek nas 
očekuje. Nastava je predviđena 
za sve učenike osnovnoškolskog 
i srednjoškolskog uzrasta, a svi 
se zainteresirani još uvijek mogu 
priključiti i javiti u tajništvo 
Društva. Nastava, koju vode 
profesori hrvatskog jezika i 
književnosti, održava se jednom 
tjedno.

Oboji crtež, a zatim ga izrezi i stavi pod bor.

Zašto?
Zašto

Opada Ušće 

Usred šume. 

Zašto? Zašto? 

Ušunjala se jesen. 

Vjeverica skače 

I lješnjake kupi. 

Zašto? Zašto?

Jer se zime boji.

Ivan Čeljuska, l.r.
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UĐE PUNAŠNI MOMAK U TRAMVAJ,...
Uđe p u n ašn i m o m ak  u tram vaj, o k ren e  se oko seb e  i vidi 
da n em a  m jesta . D osjeti se i p ris to jn o  p riđ e  baki: 
“O prostite  gospođo , b iste  li m i u stu p ili m jesto , zn a te  s 
tre n in g a  idem , s tra šn o  sam  u m o ran ?”
Bakica u s tan e  i tako  p ro đ e  p a r  s tan ica  kad  b ak a  pita:
“A kaj tre n ira š  s inkec?”
A m ladić odgovori:
“Šah!”

Mene nema naučila radit.
A  nediljom dobro se bećarit.

Matu pije ni briga ga nije,
Što mu ćaća kukuruze sije.

Bećarino ala ti nevaljaš,
Što ti moje šlingeraje kaljaš.

Mene tira na kopanje dika, 
Molim Boga da pukne motika.

Imam diku svi ga naši znadu, 
Al mi mladoj ljubit ga ne dadu.

POZIV
-Alo jel to  policija?
-Jeste izvolite!
-Ja nazvo d a  mi isp riča te  nek i vic.
-G ospodine, ovdje se rad i, n em am o  m i v re m e n a  za viceve! 
-H ahahaha, odličan, svaka čast! Pozdrav!

DJED PREPRIČAVA SVOJE PUSTOLOVIME
Djed p rep ričav a  p u sto lo v in e  svom  šesto g o d išn jem  unuku: 
“..i tako  sm o m i za lu ta li n a  A lpim a, sn ijeg  je bio p reko  3 
m etra , h ra n e  n am  je p o n esta ja lo , bili sm o iscrp ljen i kada 
n as  je opkolio  čo p o r od 20 vukova!”
-’’Djede, p ro šle  godine si m i to  p ričao , ali ta d  si rek ao  da je 
bilo sam o 5 vukova!?”
- “Dijete m oje, ta d a  si bio isuv iše m lad  da bi sazan ao  
p rav u  is tin u !”

ŠTA JE SOCIJALNA POMOĆ?!
- Svota novca s kojom  ne m o žete  p reživ je ti a  koja vam  ne 
d o p u š ta  n iti da u m re te  od gladi!

GAZDE

Kad namignem i malo zažmirim, 
ja  u diki srce uznemirim.

Alojzije Firanj

“Baš je težak  ovaj živo t za n as  seoske k o n je”, jad a  se 
s ta ra  rag a  žd rijep cu  iz g rada, “Po cijeli dan  rin tam o  svi se 
m ogući poslovi svalju ju  n a  n as!”
“Pa što  se ne žalite  D ru štv u  za za š titu  živo tin ja”?
“Tam an posla! Kad bi moj gazda sazn ao  da um ijem  i p isa ti 
još b ih  m u m o rao  i raču n o v o d stv o  vod iti!”

Mihajlo Mračina

ANEGDOTE
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OSTALO DVA TELETA
Irenka je ostala mlada udovica, čovik joj naglo 

umro tako su ostale same ona i ćerkica Marija.
Život na salašu bio je težak, ona je privatila čili 

gazdašag, obradu zemlje a držala je i krave muzare i 
bikove, na pijaci je prodavala sir te tovne piliće. Vrime 
je prolazilo cura je porasla našla momka i resila se 
udati. Niko nije bio sretniji od mame sad će biti više 
pomoći moće se bolje raditi.

Napravili su lipu svadbu, skupili su mladi dosta novaca.
Svituje ji Irenka, kupite četir-pet teladi ja ću ji ranit 

i brinit o njima, vaše je samo subatom pripravit rane i 
nakrunit kukuruza.

“Neznam da 1’ se isplati ulagati u to mala je to zara
da a velik rizik.” govori zet.

Vidi Irenka kolko je sati kupi ona sebi telad pa rani 
sama. Kad je do godine prodala bikove gledaju mladi.

“Au mama ala si ti lipo zaradila na tim bikovima.”

“Pa kupite vi makar dva pa ćete i vi zaraditi.” 
“Nemamo mi više novaca sve smo proživili, skup je 

život svašta triba a dugačka godina.”
“E dico moja izgleda da je još ostalo samo vas dva teleta.”

NISAM KOD KUĆE
Joso je bijo vridan i puno je radijo i na poslu u firmi. 

Kad dođe kući tražili su ga da im nešto popravi a imo 
je i svoje zemlje.

Zato bi on kad mu prikipi i malo više popije reko 
ženi nemoj da me neko dira ako me traže reci da nisam 
kod kuće.

Tako jedared samo što je zaspo zovne ga komšija 
Štipan, žena će oma:

„Ajde Joso traži te Štipan!“
„Ta šta me budiš ostavi me na miru! Jesam ti reko 

da nisam kod kuće!!!“
Alojzije Firanj
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Poslije ljetne pauze šahisti su 
postrojili pješake i druge figure na ploču od 
64 crno-bijela polja i krenuli u nove pobjede.

Osmi Božični turnir Društva počeo je 7. 
studenog i traje do 20. Prosinca a igra se svakog 
utorka od 19-21 sat po dvije partije za večer.

Ove godine prijavljeno je 14 igrača ove drevne 
veštine. Kao i do sada glavni sudija turnira je nacionalni 
šahovski sudac gospodin Radomir Kovačić. Kompletnu 
organizaciju vodi sportska sekcija društva.

STOLNI TENIS
Sredinom prosinca organizirat će se deveti Božični turnir za članove društva. 

Prijave su u kancelariji društva.

Ove godine lađari su nastupali na više 
manifestacija. Od proljeća do jeseni vrijeme je 
za lađare, kako na trianglu tako i za mnogobrojne 
nastupe na lađarskim manifestacijama. Ove godine 
sudjelovali su na:
27. 5. Maraton lađa na Jamnu (Zagreb) 10,5 km 
29. 7. Dragon-Boat Bezdan (velanje prsa u prsa)
12. 8. XX. Maraton lađa -  Metković- Ploče 22,50 km 
16. 9. Mini maraton lađa -  Bosut- Vinkovci 2,5 km 
26. 9. Maraton Cikli -Vukovar -  Ilok 36 km

Iz priloženog se vidi da su lađari ove godine 
bili više nego aktivni. Sve ove manifestacije su 
imale međunarosni karakter, posade su bile iz 
Bosne, Hrvatske, Mađarske i Srbije.

O nastupu na Jarunu u Zagrebu Mirljub je 
pisao u prošlom broju a sada slijede ostala izvješća:

Bezdan
Izuzetno atraktivno i dinamično natjecanje 

u veslanju u velikom (dugačkom) čamcu između 
dvije ekipe koje sjede jedna naspram druge. Svaka 
ekipa ima šest veslača. Cilj je svake ekipe da drugu 
ekipu vrati par metara unazad. Mi smo prijavili 
dvije dobre ekipe: Sombor 1 i Sombor 2

Za Sombor 1 veslali su: Gašpar Matarić, 
Ivica Pekanović, Bojan Jozić, Antonio Gromilović, 
Srđan Radmilović, Tomica Vuković.

Za Sombor 2 veslali su:
Nikola Paštrović, Nemanja Delić,
Šaša Saulić, Nikola Kirasić, Nebojša 
Nećak i Atila Nad.

Poslije uzbudljivih i napornih nastupa naše 
ekipe osvojile su: Sombor 1 - prvo mjesto, Sombor 
2 - treće mjesto.

U natjecanju u mix mješovitim posadama 
osvojili smo drugo i treće mjesto. Nastup više nego 
uspješan. Od domaćina kajakaškog kluba Bezdan 
dobili smo poziv za nastup u Mađarskoj u veljači 
iduće godine. To pokazuje našu snagu i ozbiljnost.

Kup slobodne dalmacije
Opuzen: brzinske utrke za startne pozicije 

na maratonu lađa na Neretvi.
Vrlo važna utrka radi zauzimanja dobre 

pozicije za maraton. Start iz prvog reda omogućuje 
lagodnije i sigurnije veslanje na početku maratona 
zbog gužve i valova ostalih lađa.

Pošto smo zauzeli solidno 17. mjesto start je 
bio iz drugog reda što nam je na maratonu pričinilo 
velike teškoće.

Trka je vrlo kratka oko 320 m s okretom oko 
bove i svaki zaveslaj je vrlo bitan. Dugo putovanje 
i umor ostavilo je traga na našim veslačim.... 
Zaostatak za prvim je svega tri sekunde i 690 
stotinki. Vrlo malo a mnogo znači.
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XX. Maraton lađa na Neretvi
Ekipa lađara vrijedno je trenirala za ovaj 

jubilarni XX. maraton ali u zadnjem trenu, dva 
tri dana pred polazak, iz objektivnih razloga 
tri veslača nisu mogla krenuti na put s ekipom. 
Ozbiljan problem i težak momenat za ostatak tima. 
Ekipa je kompletirana na licu mjesta (Komin) 
veslačima iz Metkovića, Ploča i Komina. Prvi put 
u ovakvom sastavu bez poznavanja kvaliteta novih 
članova. Start maratona: neopisiva gužva, drugi 
startni red, novi članovi ekipe, sudaranje s drugim 
lađama, ulazak vode u lađu, od dvije pumpe samo 
jedna radi i ne može izbaciti masu vode koja i dalje 
puni lađu. Situacija se čini bezizlazna. Zaostajemo 
za ostalim lađama, suci nude pomoć (što znači 
odustajanje), ali upornošću i hrabrošću naših 
lađara te pomoću koti i pumpe uspijevamo izbaciti 
vodu iz lađe olakšavši je tako tako za 1,5 do 2 t 
terete vode. Krećemo u potjeru za drugim lađama.

S posljednje pozicije, kakva nam je bila 
početkom maratona, uspijevamo prestići 12 lađa 
8da dobro ste pročitah dvanaest lađa), i na kraju 
zauzimamo 18. (osamnaesto) mjesto što je vrlo 
dobar plasman s obzirom na start i poteškoće koje 
smo imali.

Teško je izveslati 22,5 km na uvijek 
valovitoj Neretvi, ali tijekom maratona prestići 12 
koje također znaju veslati može samo ekipa koja 
ima snage, volje -  duh zajedništva (jedan za sve 
svi za jednoga) i vrlo, vrlo jak moralni razlog. Naši 
lađari su ovom prilikom sve to imali i prikazali na 
djelu. Na cilju smo bili 18. s vremenom 2,29,13 
za pobjednikom Gusarima Komin kasnili smo 18 
minuta. Puno i malo.

Na proglašenju rezultata, pred prepunim 
trgom u Pločama, nas kapiten Gašpar Matarić 
primio je priznanje za fer play ekipu. Po drugi 
put za ovih sedam godina primamo ovo priznanje. 
Organizator maratona vidi i cijeni naš pristup i 
ponašanje tijekom cijelog boravka na maratonu, 
a posebno naše veslanje tijekom 22,5 km gdje 
nikada nikog nismo ometali, dobacivah, psovah i 
dr. što dosta ekipa čini.

Zbilja smo najbolji po ponašanju, a solidni 
smo i u veslanju.

Maraton dunavskih cikli Vukovar -  Ilok
Naša ekipa u sastavu Radmilović, Pekanović, 

Gromilović, Kirasić, Delić, Paštrović i Miler je na 
ovom zahtijevnom i izuzetno teškom natjecanju, 
vrlo dobro veslala i od dvanaest cikli osvojila p 
drugi put treće mjesto. Uspjeh vrijedan pažnje.

Kao pročelnik sportske sekcije zadovoljan 
sam uvjetima u kojima obavljamo svoje aktivnosti 
šah i stolni tenis. Zadovoljan sam što imamo svoju 
neretvansku lađu. Svake godine, sve više i više, 
sudjelujemo na raznim sportskim natjecanjima na 
kojima s ponosom predstavljamo HKUD Vladimir 
Nazor, naš hrvatski dom, i ostvarujemo sve bolje 
i bolje rezultate. Vidi se da imamo sve više i više 
pristalica, kako u društvu tako i šire. Naš doprinos 
promociji društva se vidi i cijeni što mije drago. 
To je dokaz da se uportnost i rad uvijek isplati.

Pročelnik sportske sekcije
Matarić Pavle

Mini maraton lađa Bosut -  Vinkovci
Na poziv organizatora prvog mini maratona 

gospodina Stjepana Sertića naša ekipa u sklopu 
vinkovačkih jeseni sudjelovala je u veslačkom 
maratonu na Bosutu. Bio je to poziv kojemu smo 
se rado odazvali. Veslanje se odvijalo na reci 
Bosut u samom centru Vinkovaca u dužini od 
2,5 km. Sudjelovalo je devet ekipa: iz Bjelovara 
dvije, Metkovića dvije, Vinkovaca, Zagreba, 
Sombora (samo mi), Komina i Rogotina. Trke su 
bile izjednačene i vrlo zanimljive za mnogobrojnu 
publiku duž cijele maršute. Mi smo osvojili peto 
mjesto, vrlo dobro za ovaj put. fotografije: JELENA AD EM I


